
EUGEN SCHEUªAN, ELECTROMAGNETICA:

“Statul român trebuie
sã înceapã sã facã politicã energeticã”

S
tatul român trebuie sã în-
ceapã sã facã politicã
e ne r g e t i c ã , e st e d e
pãrere Eugen Scheuºan,

director general al Electromagneti-
ca, societate care produce corpuri
ºi sisteme de iluminat cu LED.
Domnia sa ne-a spus, în cadrul
unui interviu, cã, la noi, politica
energeticã nu ar trebui sã-ºi pro-
punã numai alinierea preþului
energiei electrice cu pieþele euro-
pene, ci ºi economisirea ºi utiliza-
rea eficientã a energiei. „Cred cã
trebuie abordatã fiecare zonã a
problematicii energetice ºi supusã
examinãrii atente”. În opinia dom-
nului Scheuºan, sunt foarte puþini
politicieni interesaþi de acest as-
pect.

“Pe partea de poluare, România a
fãcut un pas înapoi, adicã nu s-a
aliniat cerinþelor UE, dimpotrivã, a
prelungit permisiunea de funcþio-
nare a sistemelor de iluminat clasi-
ce (cu descãrcare în gaz), cu toate
consecinþele ei nefaste”, ne-a mai
spus Eugen Scheuºan.

Domnia sa a þinut sã sublinieze
cã, deºi þara
noastrã avea o
tradiþie bunã în
sectorul ilumina-
tului public, în ul-
tima vreme, asi-
stãm “la un ma-
sacru al acestei
pieþe, bazat pe
corpuri de ilumi-
nat d e pr ov e-
nienþã extrem de
dubioasã, care
conduc la rezul-
tate dintre cele
mai neºteptate -
pe lângã faptul cã
se distrug repede, produc pertur-
baþii radio-electrice care afecteazã
funcþionarea unor dispozitive (re-
ceptoare TV, receptoare radio etc.)”.

Recent, ANCOM a sancþionat un
importator de corpuri de iluminat
cu LED ºi i-a solicitat lista de clienþi
cãrora le-a furnizat astfel de produ-
se, ca sã-i notifice cu privire la per-

turbaþiile electromagnetice gene-
rate de echipamentele comerciali-
zate, astfel încât acestea sã fie re-
trase din uz în cel mai scurt timp.
Corpurile de iluminat cu LED
vândute de respectivul importator
produceau perturbaþ i i e lec-

tromagnetice în
sistemul de ilumi-
nat public, întru-
cât nu respectau
cerinþele europe-
ne de compatibi-
litate electroma-
gneticã.

În acest context,
Eugen Scheuºan
considerã cã pro-
ble m a ac t u alã
e st e ne r e spe c-
tarea legislaþiei în
vigoare: “Nu este
posibil ca în re-
þeaua de electrici-

tate sã poatã intra orice! Probabil
cã ar trebui sã avem la bazã unele
buletine emise de o autoritate eu-
ropeanã sau românã, pentru cã la
noi existã astfel de instituþii capa-
bile de control. În mod normal, le-
gislaþia nu este numai pentru reþe-
aua publicã de iluminat, ci pentru
orice aparat care intrã în reþeua de

electricitate a þãrii. Nimeni nu are
voie sã injecteze în reþea perturba-
þii, pentru cã stricã regimul de fun-
cþionare a celorlalte aparate, însã,
la noi, lucrurile scapã de sub con-
trol”. ANCOM a lansat în dezbatere
publicã, pe 30 septembrie, planul
sãu de acþiune pentru 2016. Din
pãcate, niciuna dintre direcþiile de
acþiune cuprinse în proiect nu vi-
zeazã domeniul compatibilitãþii
electromagnetice, deºi ANCOM su-
pravegheazã, conform legii, con-
formitatea produselor cu directiva
europeanã aferentã. În noiembrie
2014, ANCOM a inaugurat propriul
laborator pentru încercãri de com-
patibilitate electromagneticã la
Prejmer, în judeþul Braºov, în urma
unei investiþii de 3,28 milioane
euro.

Referitor la modul în care sunt re-
alizate corpurile de iluminat cu
LED de import ce produc perturba-
þii în sistem, domnul Scheuºan
ne-a precizat cã, dintre componen-
tele acestora, lipsesc pãrþi impor-
tante sau au fost utilizate alte ma-
teriale decât ar fi trebuit pentru
confecþionarea lor, astfel încât pro-
dusul sã fie “ieftin ºi foarte ieftin”.

În aceste condiþii de concurenþã
neloialã, în care preþul este pe pri-

mul loc între criteriile de selecþie
ale cumpãrãtorilor, o companie ca
Electromagnetica va pierde cu
“ su c c e s” , opi ne az ã E u g e n
Scheuºan, care ne-a spus cã piaþa
corpurilor de iluminat cu LED este
plinã de astfel de produse ce costã
2-3 lei.

Vânzãrile Electromagnetica

pe segmentul corpurilor de

iluminat cu LED vor ajunge

la 10 milioane de euro

Electromagnetica estimeazã cã,
în acest an, va ajunge la o cifrã de
afaceri pe segmentul de iluminat
cu LED de circa zece milioane de
euro, din care un milion de euro va
fi valoarea exporturilor, dupã cum
ne-a spus Eugen Scheuºan. Dom-
nia sa ne-a declarat cã, pânã în pre-
zent, vânzãrile la export au atins
circa 800.000 de euro. “Este o
valoare nesatisfãcãtoare, dar este
primul an în care Electromagnetica
a exportat corpuri de iluminat cu
LED”, a precizat directorul compa-
niei.

Produsele societãþii au ajuns pe
pieþele din Bulgaria, Italia, Olanda,
Serbia, în curând urmând sã fie
vândute ºi în Macedonia ºi, proba-
bil, în Ungaria.
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Eugen Scheuºan a
subliniat cã, deºi þara

noastrã avea o tradiþie
bunã în sectorul

iluminatului public, în
ultima vreme, asistãm

“la un masacru al
acestei pieþe, bazat pe
corpuri de iluminat de
provenienþã extrem de

dubioasã”.



Domnul Scheuºan ne-a mai spus:
“Am vândut ºi în Grecia, dar în can-
titate mai micã. Am fãcut, de
asemenea, eforturi pe piaþa franþu-
zeascã ºi germanã, dar aici suntem,
încã, în faza de proiecte. Pe piaþa
externã, toate corpuri le sunt
vândute în sectorul privat”.

În ceea ce priveºte piaþa internã,
creºterea vânzãrilor pe segmentul
producþiei corpurilor de iluminat
cel mai probabil cã va stagna, în
2015, potrivit directorului com-
paniei, care ne-a spus cã, la baza
acestor estimãri stã faptul cã in-
vestiþiile fãcute în sistemul de ilu-
minat de cãtre marile reþelele co-
merciale ºi benzinãrii se apropie de
sfârºit. În anul în curs, va creºte
ponderea vânzãrilor pe partea de
iluminat public ºi va scãdea cea pe
segmentul comercial, aceasta fiind
tendinþa pentru viitor, potrivit
domnului Scheuºan.

În acest context, Electromagneti-
ca face eforturi intense pentru dez-
voltarea sistemelor de iluminat pe
sectorul public, respectiv pe partea
de iluminat stradal.

Domnul Scheuºan ne-a declarat:
“Am trecut de la etapa producþiei
de corpuri de iluminat la producþia
sistemelor de iluminat, care cu-
prind echipamente complexe. Pe
lângã corpurile de iluminat care
încep ºi ele sã conþinã echipament
necesar sistemului, lucrãm la sof-

tware ºi aparaturã destinate reglã-
rii iluminatului pe câteva principii.
Aici mã refer la iluminarea noctur-
nã, care va începe cu o anumitã va-
loare, ridicatã, ºi se va pãstra la
aceeaºi valoare pe durata activitã-
þii intense de trafic, respectiv pânã
spre miezul nopþii, dupã care, pânã
la ora la care reîncepe traficul, va
funcþiona la un nivel mai scãzut,
corespunzãtor unui trafic mai mic,
cu nevoi mai puþine de iluminat.
Avem câteva astfel de instalãri ºi
sistemul funcþioneazã cu succes,
fapt pentru care intenþionãm sã
generalizãm acest tip de soluþii.

Pentru managementul unui
astfel de sistem, este nevoie de o
forþã de muncã înalt calificatã,
pentru supravegherea ºi progra-
marea în funcþie de solicitãrile
beneficiarului respectiv, care evolu-
eazã ºi el odatã cu sistemele de ilu-
minat”.

Directorul Electromagnetica a
adãugat cã, probabil, anul viitor,
compania va aborda sistemele de
mari dimensiuni de iluminat inte-
rior, pentru clãdirile de business,
marile spaþii comerciale etc.: “Am
dezvoltat noi familii de corpuri de
iluminat pentru aceste mari spaþii
comerciale . De data aceasta,
LED-ul este însoþit de dispozitive
optice care dirijeazã lumina cãtre
punctele de interes - de exemplu
rafturile din spaþiile comerciale. De
asemenea, din acest an, a început
fabricaþia surselor de alimentare
pentru corpurile de iluminat (îna-
inte, acestea fiind exclusiv impor-
tate) - atât a surselor individuale
de alimentare, cât ºi a staþiilor de
energie. Producþia acestora din
urmã va începe de anul viitor. Este,
de fapt, o reluare de fabricaþie
întreruptã acum circa 30 de ani”.

Partea cea mai mare a bugetului
de investiþii a companiei a mers în
proiectarea ºi dezvoltarea noilor
produse cu LED. În primele nouã
luni ale anului 2015, societatea a
fãcut plãþi pentru investiþii de peste
3,5 milioane lei, dintre care 2,1 mi-
lioane pentru dezvoltarea produc-
þiei de corpuri ºi sisteme de ilumi-
nat cu LED , dupã cum ne-a spus
Eugen Scheuºan, care a precizat
cã, pentru urmãtorii ani, valoarea
bugetului alocat pentru astfel de
investiþii va fi în creºtere.

În ceea ce priveºte instituþiile cu
care compania a colaborat prin fur-
nizarea sistemului de iluminat cu

LED, reprezentantul Electroma-
gnetica ne-a subliniat cã, deºi
întreaga reþea a Ministerului de
Interne, a Ministerului Justiþiei etc.
ar avea nevoie de astfel de corpuri,
pânã în prezent cel mai bine au re-
acþionat primãriile, fiind deschise
la modernizarea reþelei atât în zo-
nele unde nu exista deloc iluminat,
cât ºi acolo unde iluminatul era
neeficient din punct de vedere
energetic.

Domnul Sheuºan ne-a mai decla-
rat: “Primãriile au fost receptive,
mai ales cã noi am introdus ºi pro-
gramul de platã din economia fã-
cutã la factura de energie electricã,
în sensul cã noi realizãm instalaþia,
iar beneficiarul achitã lucrãrile lu-
nar, într-o anumitã perioadã (3-4
ani), din economia de energie elec-
tricã (diferenþa între valoarea noii
facturi ºi valoarea celei vechi).

Mult mai puþine rezultate avem
în domenii ca învãþãmântul, sãnã-
tatea etc. Aproximativ toate aceste
instituþii sunt lovite de o crizã cro-
nicã de finanþare. Dacã instituþiile
nu-ºi bugeteazã astfel de proiecte,
lucrurile nu pot avansa, deoarece
este interzis prin lege transferul de
sume de bani între capitole buge-
tare, respectiv de la capitolul eco-
nomii (realizate din iluminatul cu

LED-uri) la capitolul cheltuieli,
pentru acoperirea costului cu noua
tehnologie pentru iluminat”.

Mai sunt ºi alte echipamente mo-
derne, din diverse segmente, care
fac economie la utilitãþi, atrage
atenþia domnia sa, apreciind cã, în
toate cazurile, investiþia iniþiatã
este mai mare, dar factura redusã
este pentru totdeauna. “Dacã le-
gislaþia unitãþilor publice bugetare
ºi a celor cu capital majoritar de
stat ar prevede cã este permis,
pentru utilitãþi, ca, în cazul dotãrii
cu echipamente performante care
fac economie la cheltuiala cu utili-
tatea, economia respectivã sã poa-
tã fi folositã pentru plata schimbã-
rii echipamentelor fãrã alte apro-
bãri, atunci ar fi mult mai simplu”,
conchide domnul Scheuºan.

În acest sens, Electromagnetica a
avut o intervenþie la Ministerul Fi-
nanþelor Publice, care a rãspuns cã
nu este în competenþa sa acest su-
biect, ci în cea a ministerelor de re-
sort, potrivit directorului compa-
niei, care ne-a spus cã a transmis
adrese ºi cãtre acestea, însã ori nu
a primit niciun rãspuns, ori institu-
þiile respective nu au gãsit nicio
rezolvare la aceastã situaþie.
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Eugen Scheuºan ne-a
declarat cã, pânã în
prezent, vânzãrile la
export pe segmentul

corpurilor de iluminat
cu LED au atins circa

800.000 de euro.

În primele nouã luni ale anului 2015,
Electromagnetica a fãcut plãþi pentru investiþii de

peste 3,5 milioane lei, dintre care 2,1 milioane pentru
dezvoltarea producþiei de corpuri ºi sisteme de

iluminat cu LED.


